
13. Předpovídání budoucnosti pomocí will a (be) going to 
 
Hello! :) Radostně vás vítám na začátku tohoto videa, kde se spolu podíváme na 
předpovídání budoucnosti. Ne, nebojte se, nemám tu žádné křišťálové koule a nechystám se 
vám číst z ruky či kávové sedliny. To rád přenechám povolanějším… Na co se společně 
podíváme, je to, jak anglicky vyjádřit, že si myslíte, že se něco v budoucnu stane (tedy třeba, 
že Lucka se určitě zase večer opije či že bude určitě za chvilku pršet). Připravení? Tak pojďme 
na to! :) 
 
Jak z názvu naší kapitoly vidno, tak k předpovídání budoucnosti používám v angličtině hlavně 
modální sloveso will a pak vazby (be) going to. 
 
 
Will 
 
Nejprve se podíváme na will, může být? To užíváme tehdy, když chceme říct, že si myslíme, 
že něco nějak bude, či nebude, že se něco stane, či nestane. Je to ale tak 50 na 50 (i když my 
to samozřejmě vidíme jako pravděpodobnější). Myslíme si to, ale nemáme pro to žádný 
důkaz. Často pak samotná věta začíná I think… anebo I don’t think… Nejlepší bude si dát si 
pár ukázkových vět, co říkáte? 
 

 I think that this summer will be very hot.  
Myslím si, že tohle léto bude velmi horké (je to můj názor, takto to já předpovídám, 
ale [logicky] pro to nemám žádný důkaz). 
 

 I don’t think that they will have a baby soon.  
Nemyslím si, že budou mít brzy dítě (opět platí, že to je můj názor, ale opět pro své 
tvrzení nemám „nic v ruce“). 
 

 I think that she will come late again.  
Myslím, že zase přijde pozdě (mám takový „pocit“). 

 
 
A jak se tvoří u vět s will kladná věta, otázka a zápor? Dobrá zpráva je, že celkem jednoduše! 
:) 
 
Kladnou větu tvoříme tak, že za podmět (kdo či co danou akci dělá) dáme vždy will a pak 
vždy sloveso v infinitivu (základním tvaru). Mám tu pro vás tabulku, kde to je jasně vidět. 
 

I / he / she / it 
we / you / they 

will have / see / do 

 
  



A jelikož se zkracuje téměř vše, tak i naše drahé will se dá zkrátit. Tedy, pouze v hovorové 
angličtině. Jak takové zkracování will vypadá, si hned ukážeme. 
 

 I will -> I’ll 

 you will -> you’ll 

 he will -> he’ll 

 she will -> she’ll 

 it will -> it’ll 

 we will -> we’ll 

 they will -> they’ll 
 
K vyjádření záporu nám pak stačí za will dodat not, případně v hovorové angličtině z will not 
udělat zkrácený tvar – tedy won’t. Opět tu k tomu máme tabulku. 
 

I / he / she / it 
we / you / they 

will not / won’t have / see / do 

 
A poslední z naší obvyklé trojice je (jako vždy) otázka – ta se tvoří tak, že prohodíme první 
dva sloupečky naší tabulky – tedy začneme s will, pak dáme podmět a na třetím místě 
zůstane sloveso. 
 

will 
I / he / she / it 
we / you / they 

have / see / do? 

 
Tak, to by bylo (prozatím) vše o použití will pro předpovídání budoucnosti. Věřím, že to pro 
vás je určitě snadné. Prostě tehdy, když chcete říci, že si myslíte, že něco nějak bude, ale 
nemáte pro to žádný důkaz, použijte will. Já si třeba myslím, že your English will be amazing 
soon! :) 
 
 
  



(Be) going to 
 
Will za námi, (be) going to před námi. :) I vazba (be) going to se používá pro předpovídání 
budoucnosti. Ovšem tentokrát máme nějaký „důkaz“ pro své tvrzení. V současné chvíli 
existuje něco, co můj předpoklad potvrzuje. Zde už jsme si jistí tak na cca 90 %. Dáme si opět 
pár příkladů, a hned to bude jasné :) 
 

 Look at her big belly – she is going to have a baby! 
Podívej se na to její velké břicho – bude mít dítě! (vidím její břicho, které nám zde 
slouží jako důkaz toho, že bude mít dítě). 
 

 The sky is full of heavy clouds, it is going to snow. 
Obloha je plná těžkých mraků, bude sněžit (vidím kupu velkých mraků na obloze, a 
z toho vyvozuji, že bude sněžit – mám podklad pro své tvrzení). 
 

 Look at the guys! They are going to fall down!  
Podívej se na ty borce! Oni spadnou! (vidíte dva chlápky, co se otáčí za krásnou 
slečnou, kterou právě minuli, a tak se nedívají před sebe, kde je v zemi veliká díra… 
Vidíte, že už už se blíží k té díře, a tak máte opět oporu pro své tvrzení). 

 
Teď když víme, kdy (be) going to používat, tak se můžeme podívat i to, jak se správě tvoří pro 
jednotlivé osoby v kladné větě, otázce a záporu. 
 
Kladnou větu tvoříme tak, jak je patrné z naší tabulky. Nejdříve je podmět, pak příslušný tvar 
slovíčka být (tedy am, are nebo is) a poté je going to, následované vždy slovesem v infinitivu. 
Easy peasy. :) 
 

I am going to meet / sleep / work 

we / you / they are going to meet / sleep / work 

he / she / it is going to meet / sleep / work 

 
Ani zápor není žádná velká věda, prostě přidáme za sloveso být (tedy opět am, are nebo is) 
zápor not. V hovorové angličtině užíváme zkrácený tvar, tedy aren’t či isn’t. Am not se zkrátit 
nedá. Vše je opět znázorněno v naší tabulce. 
 

I am not going to meet / sleep / work 

we / you / they are not / aren’t going to meet / sleep / work 

he / she / it is not / isn’t going to meet / sleep / work 

 



Otázka se tvoří stejně jako u přítomného času průběhového, neboli začneme s příslušným 
tvarem slovesa be (čili s am, are nebo is), poté umístíme podmět a dále zůstává vše stejné 
(tedy máme going to a sloveso v infinitivu). Jinými slovy, jenom jsme prohodili první dva 
sloupečky. Opět tu máme pro ilustraci tabulku. 
 

am I going to meet / sleep / work? 

are we / you / they going to meet / sleep / work? 

is he / she / it going to meet / sleep / work? 

 
 
Rozdíly 
 
Ještě, než se spolu vrhneme do závěrečného opakování, tak bych se s vámi rád podíval na 
pár vět, kde bude vždy jedna s will a jedna s (be) going to, kde bude (pevně doufám) dobře 
vidět rozdíl v jejich užití. 
 

 I think it will rain = nemám pro to žádný důkaz, nevidím nic, co by to potvrzovalo, je 
to prostě jenom můj názor. 

 Look at the black clouds, it is going to rain = zde mám pro své tvrzení důkaz – vidím 
černé mraky na obloze, jsem si tedy mnohem jistější. 

 

 I am not sure, but I think that Liverpool will win the match on Sunday = nejsem si 
jistý, ale myslím si, že Liverpool ten zápas vyhraje. 

 It is 5:0 now, Liverpool is going to win the match = Liverpool vede už 5:0, nyní již 
nemám jenom „svůj pocit“, ale také oporu pro své tvrzení (tedy to, že vidím, že vede 
5:0). 

 

 I think that Mary will have a baby soon = myslím si, že bude mít brzy dítě, nemám 
důkaz, ale řekl bych, že to tak bude… 

 Look that the big belly! Mary is going to have a baby! = vidím veliké (těhotenské) 
břicho, a tak mám „důkaz“ pro svoji předpověď. 

 
 
  



Závěrečné opakování/procvičování 
 
A jak už je naší milou tradicí, máme tu opět opakování či procvičování. Mám pro vás deset 
českých vět a vždy vás poprosím, jestli byste je (opravdu) zkusili přeložit. Pokud na vás budu 
moc rychlý, klidně si mne pauzněte. Hlavně si to opravdu vyzkoušejte. Připravení? Tak 
pojďme na to! 
 
 

1. Myslím, že Jana dneska nepřijde.  
 
 

2. Podívej na to auto! Narazí do toho stromu!  
 
 

3. Myslíš, že bude v létě teplo?  
 
 

4. Podívej se na ten mrak! Určitě bude pršet.  
 
 

5. Je to 4:0 a je minuta do konce, (určitě) vyhrají.  
 
 

6. Myslím, že budu mít všechno dobře.  
 
 

7. Je mi opravdu špatně, budu zvracet.  
 
 

8. Myslím, že se ti to video bude líbit.  
 
 

9. Podívej na tu modrou oblohu, dneska nebude pršet.  
 
 

10. Myslím si, že všichni přeloží poslední větu dobře.  
 
 
  



Závěrečné opakování/procvičování – odpovědi 
 
 

1. Myslím, že Jana dneska nepřijde.  
I do not / don’t think that Jana will come today. 
I think that Jana will not / won’t come today. 

 
2. Podívej na to auto! Narazí do toho stromu!  

Look at that car! It is / It’s going to hit that tree! 
 

3. Myslíš, že bude v létě teplo?  
Do you think that it will / it’ll be hot in summer? 

 
4. Podívej se na ten mrak! Určitě bude pršet.  

Look at that cloud! It is / It’s going to rain! 
 

5. Je to 4:0 a je minuta do konce, (určitě) vyhrají.  
It is 4:0 and there is one minute left, they are / they’re going to win (for sure). 

 
6. Myslím, že budu mít všechno dobře.  

I think that I will / I’ll have everything correct. 
 

7. Je mi opravdu špatně, budu zvracet.  
I am really sick, I am / I’m going to vomit. 

 
8. Myslím, že se ti to video bude líbit.  

I think that you will / you’ll like the video. 
 

9. Podívej na tu modrou oblohu, dneska nebude pršet.  
Look at the blue sky, it is not / isn’t going to rain today. 

 
10. Myslím si, že všichni přeloží poslední větu dobře.  

I think that everybody will translate the last sentence correctly. 
 
 
Tak a teď už o sobě můžete oficiálně prohlašovat, že umíte předpovídat budoucnost. A ještě 
k tomu anglicky! :) Great job and see you in the next video! :) 
 
 


